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[Erik B. Smith] 

Pr. 1. januar 1987 overgår udgifter for 
daginstitution fra statsrefusion til bloktil- 
skud. Regeringen har begrundet omlægnin- 
gen med et ønske om at styrke det kommu- 
nale selvstyre. 

Begrundelsen for lovforslaget er et ønske 
om at sikre det kommunale selvstyre også i 
forbindelse med betalingsfastsættelse for 
børns ophold i daginstitutioner. 

En anden begrundelse er, at kommunerne 
af regeringen tvinges til at skære ned på ud- 
giftsniveauet. En af konsekvenserne heraf 
har været, at tilskud til nedbringelse af beta- 
ling for ophold på daginstitution er blevet 
skåret ned med det resultat, at alle indkomst- 
grupper -  selv de dårligst stillede -  har måt- 
tet betale en højere takst for barnet i dagin- 
stitutionen. 

Lovforslagets bemyndigelse skal udnyttes 
således, at der bl.a. gives kommunerne mu- 
lighed for at skåne de indkomstgrupper, der 
ikke kan betale fuld daginstitutionstakst. 

Lovforslaget er teknisk udarbejdet som en 
bemyndigelse til socialministeren, men det 
fremgår af bemærkningerne, at socialministe- 
ren alene kan benytte sin bemyndigelse til at 
give kommunerne frihed til -  i forbindelse 
med tilskud til nedbringelse af betalingen for 
ophold i daginstitution -  at tilskuddene ydes 
på en sådan måde, at de først og fremmest 
kommer forældre i de lavere indkomstgrup- 
per til gode. 

Det fremgår ligeledes af bemærkningerne 
til lovforslaget, at ingen af de indkomstgrup- 
per, der er omhandlet af de nugældende reg- 
ler, må stilles dårligere, og bemyndigelsesfor- 
slaget får derfor den konsekvens, at en even- 
tuel reduktion af de kommunale tilskud ale- 
ne skal rette sig mod de indkomstgrupper, 
der for tiden betaler fuld daginstitutionstakst. 

Undervisningsministeren (Bertel Haarder): 
Jeg tillader mig herved for det høje Ting 

at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om han- 

delshøjskoler og handelshøjskoleafdelinger. 
(Betalingsordning for HD- og ED-uddannel- 
serne). 

(Lovforslag nr. L 73). 
Lovforslaget skal give hjemmel til, at der 

kan etableres en arbejdsgiverbetaling til del- 
vis dækning af udgifterne ved undervisning 
ved erhvervsøkonomiske og erhvervssprogli- 

ge uddannelser, der udelukkende er etableret 
som deltidsuddannelse for at give erhvervs- 
aktive videreuddannelsesmulighed. Blandt de 
nuværende uddannelser er kun HD- og ED- 
uddannelserne omfattet af hjemmelen. 

Etablering af en betalingsordning for HD- 
og ED-uddannelserne vil skabe økonomisk 
grundlag for, at der opretholdes fri adgang 
til uddannelserne. 

Baggrunden for ønsket om at få mulighed 
for at indføre arbejdsgiverbetaling ved de 2 
uddannelser er en stærkt stigende tilgang til 
uddannelserne i de senere år og et heraf føl- 
gende behov for ekstra ressourcer til uddan- 
nelserne. Samtidig opkræves allerede beta- 
ling ved bl.a. merkonomuddannelser, der på 
nogle punkter kan sammenlignes med HD- 
uddannelsen, og som i nogle tilfælde funge- 
rer som alternativ videreuddannelsesmulig- 
hed. 

På baggrund af tilgangsstigningen og det 
heraf følgende ressourcebehov blev det nød- 
vendigt at indføre adgangsbegrænsning til 
HD-uddannelsen i 1986. Ved adgangsregule- 
ringen blev afvist 484 ansøgere, -  alle fra 
Handelshøjskolen i København. Jeg modtog 
i den anledning en række henvendelser, der 
pegede på, at en stor del af de afviste var i et 
ansættelsesforhold, hvori HD-uddannelsen 
indgik, og at disse medarbejdere nu blev for- 
sinket i deres samlede uddannelse. 

Af henvendelserne fremgik også klart, at 
en betalingsordning var at foretrække frem 
for adgangsbegrænsning, og at virksomheder- 
ne ville være indstillet på at betale for med- 
arbejdernes uddannelse. 

Jeg finder heller ikke, at adgangsregule- 
ring til de her omtalte uddannelser er en god 
løsning, og jeg foretrækker 'en betalingsord- 
ning, der gør det muligt at etablere fri ad- 
gang til uddannelserne over hele landet. 

På baggrund af henvendelserne om ad- 
gangsbegrænsningen har jeg også fundet res- 
sourcer i 1986 til, at alle, der blev afvist, er 
optaget pr. oktober 1986 og kan gennemføre 
uddannelsen på normeret tid. 

Jeg fremsætter også på ovennævnte grund- 
lag dette lovforslag, der muliggør fri adgang 
til uddannelserne. Fri adgang er klart at fore- 
trække for de studerende, og en betalingsord- 
ning efter forslaget vil ikke belaste virksom- 
hederne i noget væsentligt omfang. 

Deltagerbetalingens størrelse for 1987 tæn- 
kes fastsat med udgangspunkt i tilskudsord- 
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ningen for merkonomuddannelsen, således at 
betalingen sigter mod at dække omkring 16 
pet. af udgifterne ved undervisningen. 

Betalingen fremover skal forelægges Fol- 
ketinget i de årlige finanslovforslag, således 
at det her angives, hvor store udgifter der 
forventes ved undervisningen, samt deltager- 
betalingens størrelse, og hvor stor en del af 
udgifterne den forventes at dække. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget 
med bemærkninger, tillader jeg mig at anbe- 
fale lovforslaget til velvillig behandling i det 
høje Ting. 

Albrechtsen (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om sikring 

af  vedligeholdelsen i de private udlejningsejen- 
domme. 

(Beslutningsforslag nr. B 25). 
Jeg henviser i øvrigt til forslaget og de be- 

mærkninger, som ledsager dette, og anbefaler 
det til Tingets velvillige behandling. 

Gade (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om støtte til 

økologisk jordbrug. 
(Beslutningsforslag nr. B 26). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slaget og de ledsagende bemærkninger og 
anbefaler det til Tingets velvillige behand- 
ling. 

Henning Rasmussen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om at sikre 

fuld gennemførelse af  de kommunale miljøin- 
vesteringer i 1987. 

(Beslutningsforslag nr. B 27). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, 

der ledsager beslutningsforslaget, og anbefa- 
ler det til Tingets velvillige behandling. 

Rahbæk Møller (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om en be- 
skæftigelses- og erhvervsindsats for Vestlol- 
land. 

(Beslutningsforslag nr. B 28). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, 

der ledsager beslutningsforslaget, og anbefa- 
ler det til Tingets velvillige behandling. 

Tove Lindbo Larsen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettel- 

se afforebyggelsesråd. 
(Beslutningsforslag nr. B 29). 
Forslag til folketingsbeslutning om forskning 

og analyser på sundhedsområdet. 
(Beslutningsforslag nr. B 30). 
Befolkningens sundhedstilstand er dels et 

politisk ansvar og dels et personligt ansvar. 
Det personlige ansvar skal ses i lyset af, 

hvilke muligheder og hvilke vilkår det offent- 
lige stiller til rådighed. 

Socialdemokratiet ønsker ikke, at det of- 
fentlige skal påtage sig et formynderskab, 
men mener, at ligheds- og solidaritetsprincip- 
per er grundlæggende faktorer i en dansk 
sundhedspolitik. 

Lighed i sundhedspolitikken betyder, at 
alle uanset økonomi og bopæl skal kunne 
modtage den bedst mulige service og be- 
handling. 

Lighed betyder også, at social- og sund- 
hedstjenesten skal samarbejde om både fore- 
byggelse og helbredelse. 

Lighed i sundhedspolitikken stiller krav på 
en lang række områder, f.eks. uddannelse, 
miljø, bolig og beskæftigelse. 

Danmark har tilsluttet sig WHOs doku- 
ment, som indeholder strategi og målsætning 
om »Sundhed for alle år 2000«. 

I 1984 udmøntede de 32 europæiske lande 
deres overordnede sundhedspolitik, som del- 
vis er påbegyndt, men som nu bør oppriori- 
teres og strammes op. 

Skal målet nås, skal der udarbejdes forslag 
på mange områder hvert år indtil år 2000. 

Socialdemokratiet tager eksempelvis initia- 
tiver i dette folketingsår på arbejdsmiljøom- 
rådet; på boligområdet, vedrørende det ydre 
miljø, på det sociale område samt til en æn- 
dring af levnedsmiddelloven specielt med 
henblik på allergipatienter. 


